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 فرجام برجام را نباید 
فقط با رابطه با آمریکا 

تعریف کرد
ســخنگوی دولت گفت: فرجام برجام را نباید فقط 
در رابطــه با آمریکا تعریف کرد چراکه بعد از اجرای 
برجام صادرات نفت به دو میلیون و پانصد و شصت 

و هشت بشکه در روز رسیده است.
محمد باقــر نوبخت ســخنگوی دولــت یازدهم و 
رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی کشــور در 
نشســت خبری خود اظهار کرد: کمتر از شش ماه 
از اجرای برجام می گذرد و یک میلیون ســقفی که 
برای صادرات مجاز بوده، اما توانســتیم این میزان 
را به دو میلیون و ۵۶۸ هزار بشــکه در روز برسانیم، 
بایــد این میــزان را در قیمت برابــری ریال به دلار 
محاســبه کنیم تا مشخص شــود از رفع تحریم به 
منابع ما چیزی اضافه شــده یا خیر؛ به غیر از اعداد 
و ارقامی که از آن صحبت می کنیم به عنوان مثال 
۱.۷ میلیارد دلار بعد از برجام از آمریکایی ها به خاطر 
منابعی که از پیش، قبل از انقلاب در اختیارشــان 

بود را تحویل گرفتیم. 
وی بــا بیــان اینکه قصد نــدارم بگویــم در فضای 
پســابرجام چــه اقداماتــی را بــرای دســتیابی به 
حقوقمان صورت دادیم گفت: اما وزیر خزانه داری 
آمریــکا اعلام کرد کــه بیش از ۳ میلیــارد و ۴۱۸ 
میلیون دلار ســرمایه گذاری مســتقیم خارجی در 
ایران بعد از برجام افزایش یافته و ۴.۲ میلیارد دلار 
سرمایه گذاری خارجی برای ۶ هزار مگاوات انرژی 
الکتریکــی که در کشــور باید ایجاد شــود صورت 

گرفته است. 
نوبخــت در عین حال تاکید کــرد: رابطه خصمانه 
آمریــکا بــا ایــران غیرقابــل پنهــان اســت و مــا 
قاطعانه از فرمایشــات مقام معظــم رهبری درباره 
 کشــوری که عنــوان نمادی از خصومت اســت را 

تقدیر می کنیم. 
ســخنگوی دولت با اشاره به اینکه ایران تایید صلح 
آمیز بودن فعالیت هسته ای خود را از آژانس گرفته 
و بعد شروع به اجرای برجام کرده است اظهار کدر: 
* مخالفت هــای آمریکا علیه ایران همچنان ادامه 
دارد، اما ۵ کشــور دیگر به تناسب، همکاری های 
خود را با کشورمان ادامه می دهند، هر چند آنها هم 
یکدســت نیستند، بنابراین این آمریکایی ها هستند 
کــه اگر روند خصومت با ایــران را ادامه دهند خود 
منــزوی خواهند شــد، چراکه جمهوری اســلامی 
ایران توانسته حسن نیت و حقوق واقعی بین المللی 

خود را به جهان ثابت کند.
نوبخت در بخش دیگری از سخنانش درخصوص 
بــرادر رئیس جمهــور گفــت: بعضی از رســانه ها 
توجه خاصی نسبت به "حســین فریدون" داشته و 
گمانــه زنی هایی کردند کــه آن را تکذیب می کنیم 
 و امیــدوارم دروغ بــودن آنهــا هرچــه ســریعتر 

روشن شود.
او همچنین درمورد لغو کنســرت هــا اظهار کرد:  
وزارت فرهنــگ و ارشــاد اســلامی مرجع رســمی 
صدور مجوز کنســرت ها است، کنسل شدن برخی 
کنســرت ها علیرغم داشــتن مجوز رســمی نوعی 
نابســامانی اجتماعــی اســت و چندان خوشــایند 

نیست.
سخنگوی دولت همچنین تعویق آزمون استخدامی 
از سوی رئیس جمهور را به خاطر حساسیت وی بر 
روی مســئله حقوق شهروندی و حقوق زنان خواند 
و گفــت: در اطلاعیه این آزمون نســبت موضوع 
جنســیتی قابل قبولی در نظر گرفته نشــده بود، اما 
این موضوع در حال بررسی است و گزارش آن فردا 

ارائه می شود

از روحانی تا جلیلی
اصولگرایان در انتخابات 96 روی چه کسی اجماع خواهند کرد؟

کمتر از ۱0 ماه تا انتخابات ریاست جمهوری سال 9۶ مانده است و گمانه زنی 
های بســیاری برای نامزد اصولگرایان مطرح می شود. از چهره های شناخته 
شــده و امتحان پس داده ای مثل قالیباف و حــداد عادل گرفته تا چهره های 
جدیــدی مثل توکلی و باهنر و ضرغامی تا افــرادی جنجالی مثل احمدی نژاد 
و جلیلــی. حتی در این میــان زمزمه هایی از احتمال حمایــت اصولگرایان از 
حســن روحانی نیز هســت. با این حال اصولگرایان می دانند اگر بخواهند در 
این انتخابات حرفی برای گفتن داشــته باشــند، باید در وهله اول اشتباهشان 
در انتخابــات 9۲ را تکرار نکنند و به وحدت برســند. آیت الله موحدی کرمانی 
دبیرکل جامعه روحانیت مبارز از آغاز فعالیت جریان اصولگرا برای بررسی نحوه 
ورود به انتخابات آتی ریاســت جمهوری تا کمتر از یک ماه آینده خبر داد. حالا 
بایــد دید در ماه های آینده ژنرال های اصولگرا چه چاره ای برای بازگشــت به 

پاستور می اندیشند.

آیا نامزد اصلاح طلبان و اصولگرایان یک نفر خواهد بود؟
چند هفته پیش بود که کمال ســجادی ســخنگوی جبهه پیــروان خط امام و 
رهبری از یک لیســت ۳0 نفره اصولگرایان خبر داد و از احتمال وجود روحانی 
در این لیســت گفت. ســجادی تاکیــد کرد که این جناح در حــال گمانه زنی و 
بررســی روی آنست تنها باید بر روی یک نفر به اجماع رسید و  ممکن است آن 

یک نفر روحانی باشد.
محمدرضا باهنر دبیرکل جبهه هم وجود لیست سی نفره را رد نمی کند اما این 
را هم می گوید که حســن روحانی هم جزئی از این لیست است و ممکن است 
با اما و اگرهایی اصولگرایان در انتخابات پیش رو پشت او قرار گیرند. او اظهار 
کرد: ما برای اینکه از آقای روحانی حمایت کنیم یا خیر، شــرط مهمی داریم. 

باید ببینیم در ماه های آتی عملکرد دولت چگونه است.
موضوعی که محسن کوهکن عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری نیز اظهار 
کــرد و گفت: اگر دولت آقاي روحاني بتوانــد در این مدت باقي مانده در بحث 
رکود اقتصادي و خارج شــدن از آن قدم هایي بــردارد و آثار آن در زندگي مردم 

مشهود باشد از او حمایت خواهیم کرد. 

با این حال روز گذشــته آیت اللــه محمدعلی موحدی کرمانــی درباره احتمال 
حمایت جریان اصولگرا از حجت الاسلام حسن روحانی، تصریح کرد: با توجه به 
شرایطی که داریم بسیار بعید است که ما بخواهیم از آقای روحانی حمایت کنیم. 
محمدرضــا میرتاج الدینــی نماینده اصولگرای مجالس هفتم و هشــتم نیز با 
بیــان اینکه روحانی در زمینه اقتصادی موفق نبوده و اصولگرایان درخصوص 
برجــام نیز به او انتقادهایی دارنــد، اظهار کرد: به هر حال جریان اصولگرایی، 
جریان قوی سیاســی اســت، حال اگر بیاید و از جریان رقیب عاریه بگیرد این 
یعنی خودش را عملا در جامعه کنار گذاشته است. جریان اصولگرا دچار قحط 
الرجال نیســت. من معتقدم که رجال در حد ریاست جمهوری دارند و این ها را 

مطرح کردند. از آقای روحانی حمایت نخواهند کرد.

نامزدهایی که نیامده جنجال به پا کرده اند
محمود احمدی نژاد که در این سه سال به سبب خرابی هایی که دولتش به بار 
آورده، همواره اســمش در سرخط خبرها بود، اما خودش معمولا از نظرها دور 
بود. اما او حالا بار دیگر سخنرانی هایش را آغاز کرده و حتی به سفرهای استانی 
مــی رود. هرچند اطرافیان او انتخاباتی بودن این تحرکات را اکیدا تکذیب می 
کنند، اما باور عمومی بر این است که او اگر شرایط را مهیا بداند حتما می آید. 
محمدرضا باهنر در این خصوص مــی گوید: صحبت های آقای احمدی نژاد 
درباره اصرار دیگران برای کاندیداتوری تعارف اســت. او ادامه می دهد: دفتر 
ایشان می گوید که سفرهایشان انتخاباتی نیست، ولی چه کسی باور می کند که 
قصد این ســفرها انتخاباتی و برای کاندیداتوری نیست. دبیر کل جبهه پیروان 
خط امام و رهبری می افزاید: اگر شــرایط برای حضور ایشان فراهم شود و او 

بداند تایید می شود، حتما کاندیدا خواهد شد. 
اما زمزمه حضور احمدی نژاد با واکنش های بســیاری همراه بوده اســت. در 
حالی که چهره هایی از اصولگرایان مانند احمد توکلی از ردصلاحیت احمدی 
نژاد گفته اند، باهنر درمورد احتمال حمایت اصولگرایان از او گفت: البته ما از 
حالا اسم آقای احمدی نژاد را از لیست خود خط نمی زنیم و او را از لیست خارج 
نمی کنیم ولی به هر حال هر کســی هم که در لیســت بماند دلیل تأیید نهایی 

نیســت.  سید محمد غروی عضوجامعه مدرســین نیز در این خصوص با بیان 
اینکه احمدی نژاد اگر عاقلانه فکر کند دیگر به عرصه رقابت ورود پیدا نخواهد 
کرد  اظهار کرد: مشــخص نیست که شــورای نگهبان وی را تایید صلاحیت 
کند یا نه، احمدی نژاد گفته است دلیلی برای رد صلاحیت من وجود ندارد، آیا 
واقعا دلیلی وجود ندارد؟ در یک مقطعی ضرباتی را به نظام وارد شــده است که 

هیچکس این ضربه ها را فراموش نخواهد کرد.
بــا این حال ابراهیــم نکو نماینده مجلس نهم با بیــان اینکه اصولگرایان تمام 
تلاش خود را برای برنده شــدن  به کار می گیرند، گفت: آنان از تمامی ابزارها 
استفاده می کنند تا بتوانند برنده این رقابت باشند.اصولگرایان در شرایط فعلی 
فرد رای آوری را ندارند اما ســعی می کنند تا فردی کــه به افکار آنان نزدیک و 

دارای محبوبیت است را وارد عرصه کنند و از وی حمایت کنند. 
نکو اظهار کرد: با توجه به ســوابق گذشته و انتخاباتی که پشت سر گذاشته ایم 
افرای مانند حدادعادل و قالیباف رای و استقبال خوبی نداشته اند. شاید احمدی 
نژاد را بتوان یکی از کســانی دانست که به تفکر آنان نزدیک است  و  بخواهند 

وی را مورد حمایت قرار دهند.  
اما در هفته های گذشته یکی دیگر از چهره هایی که فعال تر از همیشه ظاهر 
شده، ســعید جلیلی بوده اســت. او که در دروه احمدی نژاد مسئول مذاکرات 
ایران و غرب درمورد مسئله هسته ای بود، در انتخابات 9۲ شکست سنگینی 
در مقابل روحانی خورد و در مقابل  ســه ســال تقریبا در سکوت بود. جلیلی اما 
حالا و در حالــی که هجمه علیه دولت درخصوص عهدشــکنی های آمریکا 
افزایش پیدا کرده اســت، بار دیگر در انظار ظاهر شده است، موضوعی که آن 

گمانه زنی درمورد احتمال نامزدی او را افزایش داده است. 
البته او هم مانند دیگر کاندیداها موافقان و مخالفانی دارد. آیت الله سیدمحمد 
غروی روحانی اصولگرا در این خصوص می گوید: معتقدم سعید جلیلی بخواهد 
در انتخابات حضور پیدا کند اما بعید اســت روی او اتفاق نظری شــکل بگیرد. 
مجموعــه اصولگرایی گزینه هایی مانند قالیباف و ولایتی را معرفی کنند و فکر 
نمی کنم اتفاقی افتاده باشــد که اصولگرایان بخواهند به سمت جلیلی بروند، 

زیرا افراد قوی تر و کارآمد تری را نسبت به جلیلی در میان خودشان دارند.

متاسفانه فضای امنیتی کماکان در جامعه هنری حکمفرماست
محمدرضا عارف با بیان اینکه انقلاب اســلامی ایران یک انقلاب فرهنگی بود و هنرمندان بخصوص اهالی ســینما می توانند پیام رسان فرهنگ اصیل ایرانی-اسلامی در مجامع جهانی باشند، گفت: تلاش 
عده ای در بعد از پیروزی انقلاب اسلامی فاصله انداختن بین اقشار مختلف جامعه از جمله هنرمندان با نظام بود. او با انتقاد از کسانی که می خواهند هنرمندان را مخالف ارزشها نشان دهند، خاطرنشان کرد: 
اکثریت جامعه هنری کشــور ما نه تنها هیچ تعارضی با ارزش ها ندارند بلکه مبلغ ارزش ها هم هســتند. رئیس فراکســیون امید با تاکید بر اینکه با شعار نمی توان مشکلات جامعه هنری را حل کرد با یادآوری 
استعفای آقای خاتمی از وزارت ارشاد در دولت سازندگی گفت: وقتی جناب آقای خاتمی از وزارت ارشاد استعفا دادند هیچکس در پی آن نبود که چرا یک روحانی روشنفکر و متدین مجبور به استعفا 
می شــود و هیچگاه در پی ریشــه یابی مشــکلات برنیامدیم و اگر در همان زمان پی به مشکلات جامعه هنری می بردیم شــاید امروز با چالش های مختلف در این حوزه مواجه نبودیم. او با انتقاد از 
کسانی که جامعه هنری را وجه المصالحه جریان های سیاسی قرار می دهند، خاطرنشان کرد: متاسفانه فضای امنیتی کماکان در جامعه هنری کشور حکمفرماست هر چند برخوردهای که با 

آثار سینمایی می شود بیشتر ناشی از اعمال سلیقه است و نباید آن را به سیاست های نظام مرتبط دانست. 
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واکنش روز

حمله به اماکن دیپلماتیک با هیچ بهانه ای قابل توجیه نیست
ســخنگوی وزارت امور خارجه ایران در واکنش به برخی ادعاهای مطرح شده در به اصطلاح نامه سرگشاده سرکرده 
مهاجمان به ســفارت عربســتان در تهران، اظهارات وی را بی پایه و اساس و مردود دانست. هرام قاسمی ضمن ابراز  
گاه به اماکن دیپلماتیک که پرونده آنان نزد محاکم قضایی مفتوح است،  ناخرســندی از حمله این افراد خودســر و ناآ
اقدامات آنان را در راستای خواست دشمنان کشور به ویژه رژیم سرکوبگر و تروریست پرور آل سعود خواند و خاطرنشان 
کرد: هیچ عقل سلیمی اقدام در جهت منافع دشمنان و هم پیمانان صهیونیست های غاصب و کودک کش  را نمی پذیرد.
او مجددا تأکید کرد: حمله به اماکن دیپلماتیک خلاف قانون ، غیر اخلاقی، مذموم و مردود است و با هیچ بهانه ای 

قابل توجیه نیست. گفتنی است حسن کردمیهن، متهم آمریت حمله به سفارت عربستان، در نامه ای سرگشاده به رئیس جمهور، ضمن اشاره به جزئیات 
مکالمات خود در شب حادثه با حمله کنندگان، گلایه هایی از نوع برخورد با خود و نیروهایش مطرح کرده است.  کردمیهن در بخشی از این نامه نوشته 
است: برادر محترم! اولا دستگاه دیپلماسی را به خاطر بی عزت کردن ملت ایران محاکمه کنید که زمینه ساز این خشم فروخفته ای شده است که در 
یک لحظه فوران کرده اســت و ثانیا فرد یا افرادی را از دســتگاه انتظامی به خاطر عدم انجام وظیفه قانونی خود در حراســت از سفارت دیگران - ولو 
نجس خانه کثیفی مثل سفارت آل یهود باشد - محاکمه کنید که چرا از هیچ توان میدانی خود اعم از یگان ویژه و امداد و... که همه در میدان حاضر 
و آماده بوده اند؛ استفاده نکرده است؟ چرا افراد را از قبل از تجمع دستگیر نکرده است؟ چرا دستور عقب نشینی داده است؟ چرا بعد از خروج افراد از 

سفارت کسی را دستگیر نکرده است؟ چرا و چرا و چرا؟ سبب معنوی ماجرا دستگاه دیپلماسی است و سبب مادی آن افرادی از دستگاه انتظامی.

پیگیری روز

اراده ای برای عدم پرداخت بدهی های زنجانی وجود دارد
وکیل بابک زنجانی از وکلای شــرکت ملی نفت جهت رســانه ای کردن توافق محرمانه ای که برای تســویه حساب  و 
پرداخت بدهی های بابک زنجانی صورت گرفته بود انتقاد کرد و گفت: به نظر می رسد که در برخی این اراده وجود دارد 
که اجازه ندهند این پرونده به ســرانجام برســد. کوهپایه زاده در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: چندی پیش در راستای 
تلاش برای پرداخت و تســویه بدهی آقای زنجانی در معیت هیأتی از شــرکت ملی نفت ایران و بانک مرکزی به یکی 
از کشــورهای خارجی رفتیم و با نمایندگان برخی از بانک ها و شرکای خارجی آقای زنجانی برای پرداخت بدهی شان 
و انجــام خدمــات بانکی در این ارتباط صحبــت کردیم. وی افزود: در تمام این نشســت ها و مذاکرات چه به صورت 

مکتوب و شــفاهی تأکید شــد آن چه که مطرح و توافق شــده باید محرمانه بماند؛ چرا که شــرکای خارجی و بانک های مربوطه که قرار است در این 
فرآیند همکاری کنند دارای ملاحظات سیاس، اقتصادی و امنیتی هستند. کوهپایه زاده گفت: ولی در تاریخ دوم مردادماه مدیر امور حقوقی شرکت 
ملی نفت مصاحبه ای را انجام داد و برخلاف توافق صورت گرفته قســمتی از این موضوع را رســانه ای کرد. وی با بیان اینکه به آن ها تذکر دادم و در 
همان مقطع دوستان در شرکت ملی نفت پذیرفتند که در این ارتباط قصور شده و تأکید کردند که دیگر چنین موضوعی تکرار نمی شود، افزود: ولی 
متأســفانه باز هم امروز یکی دیگر از وکلای شــرکت ملی نفت ایران مصاحبه ای را با یکی از خبرگزاری های داخلی انجام داده و مطالبی که قرار بوده 
محرمانه باشد را علنی کرده است. وکیل زنجانی تاکید کرد: معتقدم که تکرار این موضوع نمی تواند صرفاً یک اشتباه باشد و به نظر می رسد که شاید 

اراده ای در برخی از افراد وجود داشته باشد که این موضوع به سرانجام نرسد.


